
Bestyrelsesmøde 
Tid og sted: Mandag d. 12. september 2022 kl. 16.00 – 18.00 

Deltagere: 
Peter Norman, Hans Jørgen Rømer Andersen, Anne Ruge, Annette Godsvig 
Laursen, Julie Bæk Krogh, Morten Westergaard, Lars Lorenzen, Carsten U. 
Eriksen 

   

Afbud: 
Solveig Andersen, Mette Boysen, Vicky Linnet Rahbek Andersen, Lars 

Lorentzen, Per Lundgaard, Mette Boysen, Mille Bysted Bossen, 

Referent: Morten Westergaard 

 
Nr. Dagsorden Ansvarlig Anslået 

tidsforbrug 
1 Godkendelse af referat fra mødet d. 20/6-2022 Peter Norman 2 min. 
2 Godkendelse af dagsorden Peter Norman 3 min. 
3 Meddelelser ved formanden Peter Norman 5 min. 
4 Meddelelser ved direktøren Carsten U Eriksen 10 min. 
5 Indlæg fra lærerne Morten Westergaard 10 min. 
6 Indlæg fra elevrådet Mille Bysted Bossen 10 min. 
7 Vedtagelse af forretningsorden Carsten U Eriksen 5 min. 
8 Skolens program inkl. indsatsområder Carsten U Eriksen 5 min. 
9 Vedligeholdelsesplan Carsten U Eriksen 5 min. 
10 Status på strategiindsatser  Carsten U Eriksen 10 min. 
11 Byggerier - status Carsten U Eriksen 15 min. 
12 Budgetopfølgning Carsten U Eriksen 5 min. 
13 Kvalitetsstrategi Carsten U Eriksen 10 min. 
14 Udbud for kommende skoleår Carsten U Eriksen 5 min. 
15 Bestyrelsens indsatser for skoleåret Peter Norman 10 min. 
16 Emner til næste bestyrelsesmøde  Peter Norman 5 min. 
17 Eventuelt Peter Norman 5 min. 

 
 
 

1.  Godkendelse af referat fra mødet d. 20/6-2022 
Formål/mål  Godkendelse af referat fra sidste møde 
Ansvarlig/minutter PN / 2 min. 
Bilag Bilag 1.1 – referat fra bestyrelsesmøde d. 20/6-2022 
Sagsfremstilling Referat indstilles til godkendelse 
Referat og 
kommentarer 

Referatet godkendt. 

TO-DO  
 
 
2. Godkendelse af dagsorden 
Formål/mål  Godkendelse af dagsorden 
Ansvarlig/minutter PN / 3 min. 
Bilag Ingen 
Sagsfremstilling  



Referat og 
kommentarer 

Dagsorden godkendt.  

TO-DO  
 
 
3. Meddelelser fra formanden 
Formål/mål  Orientering. 

Ansvarlig/minutter PN / 5 min. 
Bilag Ingen 
Sagsfremstilling  

Referat og 
kommentarer 

Ingen meddelelser fra formanden. 

TO-DO  
 
 
4. Meddelelser fra direktøren 
Formål/mål  Orientering om tiltag og aktiviteter siden sidste bestyrelsesmøde 
Ansvarlig/minutter CE / 10 min. 
Bilag Ingen 
Sagsfremstilling • Status på optag 

• FL23 
• Tønder Sportscollege 
• Projekter 
• Turismekoordinator - status 
• Fagudbud på fremmedsprog 
• Besøg fra Arbejdstilsynet 

Referat og 
kommentarer 

Optag: Skolen har optaget 104 på HHX, men har haft en afgang på 4 elever. 
Der er 12 elever på EUD-uddannelsen og 13 elever på EUX-uddannelsen.  
 
Finansloven: Skolen ser ud at miste økonomiske tilskud i forbindelsen med 
den nye finanslov. Der bliver ydet en indsats fra flere af 
bestyrelsesmedlemmerne, for at påvirke de politiske vinde.  
 
Sportsakademi: Vi vil gerne tiltrække unge fra sportsefterskoler, som kan bo 
i kollegiebygningen og være aktive i sportscollege, mens de har skolegang 
her.  
 
Projekter: Vi afslutter ”Projekt EUD går digitalt”til nytår.  
Vi er lead-school i forhold til tre andre projekter; Projekt trivsel for fagligt løft, 
Projekt Bæredygtighed og Tysk i et karriereperspektiv. Skolen har indsendt 
en ny ansøgning, der henvender sig til talentfulde unge i HHX-regi.   
 
Turismekoordinator: 4 virksomheder er fundet i forhold til elevpladser, men 
vi har for få ansøgere. Forventet holdopstart i efterår 2023.  
 
Fagudbud på fremmedsprog: Skolen er nu godkendt som det eneste 
Handelsgymnasium på tysk i landet. Uddannelsen er godkendt og vi udbyder 



den næste sommer. Der etableres en tyskafdeling i bygningen. Ydermere er 
der ansøgt om at blive profilgymnasium i tysk også. 
 
Besøg fra arbejdstilsynet: Alle forhold var overholdt og vi fik en grøn smiley…  
 
 

TO-DO  
 
 
5. Indlæg ved lærerne 
Formål/mål Orientering 

Bilag Ingen 
Ansvarlig/minutter MOW / 10 min. 
Sagsfremstilling - Lærermangel. 

- Ny uddannelse. 
- Fester. 
- Introdagene.  

Referat Der søges nye lærere til at dække kommende barselsvikariater samt den nye 
tyske afdeling. 
 
Alle er kommet godt i gang med det nye skoleår. En ændring af introdagene, 
frigav nogle lærerressourcer, hvilket har skabt en større arbejdsglæde omkring 
opstarten af skoleåret.  

TO-DO  
 
 
6. Indlæg ved elevråd 
Formål/mål Orientering 

Bilag Ingen 
Ansvarlig/minutter MBB / 10 min. 
Sagsfremstilling  

Referat Ny struktur i ”festudvalget/aktivitetsudvalget”. 
De har afholdt første møde, og har en liste med aktiviteter. 

TO-DO  
 

 
7. Vedtagelse af forretningsorden 
Formål/mål  Bestyrelsen godkender forretningsordenen for indeværende 

bestyrelsesperiode. 
Ansvarlig/minutter CE / 5 min. 
Bilag Bilag 7.1 – Forretningsorden 
Sagsfremstilling Forretningsordenen er tilpasset med input fra sidste bestyrelsesmøde, og 

indstilles til godkendelse. 
Referat og 
kommentarer 

- Ændringer:  
o Der er blevet tilføjet ”Selvsupplerende medlemmer”  
o Der er tilføjet at der kan forekomme ”virtuelle møder”  

- Forretningsorden er godkendt 



TO-DO  
 
 
8. Skolens program inkl. indsatsområder 
Formål/mål  Bestyrelsen godkender hvert år i september programmet for igangværende 

skoleår. 
Ansvarlig/minutter CE / 5 min. 
Bilag Bilag 8.1 – Skolens program 2022/23 
Sagsfremstilling Skolens program for skoleåret 2022/23 fremlægges til vedtagelse. 
Referat og 
kommentarer 

- Gennemgang af bilag v. Carsten 
- Kurset ”IT-værksted” er nedlagt, grundet manglende tilmelding.  
- HK tilbyder at deltage i oplæg og ved Jobdating 

 
Skolens program er godkendt.  

TO-DO  
 
 
9. Vedligeholdelsesplan 
Formål/mål  Bestyrelsen får gennemgået og godkender den opdaterede 

vedligeholdelsesplan. 
Ansvarlig/minutter CE / 5 min. 
Bilag Bilag 9.1 - Vedligeholdelsesplan 
Sagsfremstilling Det indstilles, at bestyrelsen godkender den opdaterede vedligeholdelsesplan. 
Referat og 
kommentarer 

Forventede udgifter i forbindelse med vedligehold. Baggrunden for at 
vedligeholdelsesområdet stiger, er et større område og samtidig 
prisernestigninger.  
 
Vedligeholdelsesplanen er godkendt.  

TO-DO  
 
 
 
10. Status på strategiindsatser 
Formål/mål  Status på strategiarbejdet 
Ansvarlig/minutter CE / 10 min. 
Bilag Bilag 10.1 – Strategiopfølgning 

Bilag 10.2 - Strategi 2020-23 
Sagsfremstilling Bestyrelsen gives en status på arbejdet med strategi 2020-23 med nyeste data 
Referat og 
kommentarer 

Se bilag 10.1 fra mødeindkaldelsen.  
 
Opmærksomhedspunkt: Integrationen af de tyske elever.  

TO-DO  
 
11. Byggerier - status 
Formål/mål  Byggerier - status 
Ansvarlig/minutter CE / 15 min. 
Bilag  
Sagsfremstilling Orientering om byggerier omkring skolen, samt fra styregruppemødet omkring 

byggeriet af multihallen. 



Referat og 
kommentarer 

Matrikeldelingen er på plads i forhold til kollegiebyggeriet og amfi-scenen. Så 
amfibanen kan påbegyndes først.  
 
Der er sendt tilbudsskema ud til entreprenører, som byder ind til Domea i 
forbindelse med kollegiebyggeriet. Forventet byggestart i det tidlige forår 2023.  
 
Byggeriet af hal – Der var første styregruppemøde: Der er kommet tilbud fra to 
byggeherrerådgiver. D. 20. september kommer de og ”pitcher” deres tilbud for 
skolens byggeudvalg.  
 
Der arbejdes på en tilpasning af lokalplanen.  
 
Der er foretaget jordbundsundersøgelser, hvor svarene er kommet.  
 
Der bliver foretaget to udkast af byggeriet fra bygherrerådgiver. Det ene som 
planlagt og det andet med prisoverslag på at bygge fuld 1. sal over Tønder10 
bygningen. 

TO-DO  
 
 
12. Budgetopfølgning 
Formål/mål  Budgetopfølgning 
Ansvarlig/minutter CE / 5 min. 
Bilag Bilag 12.1 – Budgetopfølgning Q2 

 
Sagsfremstilling Der er tale om en opfølgning på budget med en vis dybde i periodiseringen, men 

alle poster er ikke som ved et regnskab fuldt periodiseret. 

Vedhæftet er budgetopfølgningen for 2. kvartal bilag 1 og nedenstående viser en 
oversigt over aktivitetsniveauet på dagskolen! 

 

 

 

Lige et par kommentarer til Q2 2022.  

 

Overordnet ser det fornuftigt ud, vi følger fint forventningerne til 2022 og er 
resultatmæssigt næsten på niveau med budgettet. Opfølgningen viser et resultat 
på kr. 1,16 mio. mod budgetteret overskud på kr. 1,24 mio.  

Uddannelser Årselever Q2 Budget Q2
EUX 7,00 10,00
EUD 11,13 12,50
HHX 121,00 120,00
Intro 2,33 3,51

Brobygning 0,38 0,10
Restelever 14,15 12,94

2. Kvartal 2022 155,98 159,05



Kigger vi på aktivitetsniveauet, omsætningen og omkostningerne er der dog nogle 
afvigelser på enkelte poster og aktiviteterne.  

Aktivitetsniveau: 

Aktivitetsniveauet på dagskolen var i 1 halvår stort set som forventet, hvilket også 
fremgår af ovennævnte tabel. Samlet set har vi en lille negativ afvigelse på 3 
årselev, hvilket skyldes en lille nedgang i EUD/EUX. Projektaktiviteter og andre 
aktiviteter følger ligeledes forventningerne, mens kursusaktiviteten desværre som 
i 2021 er en del under niveau.  

 

Omsætningen: 
Den samlede omsætning for Q1+Q2 er trods den mindre aktivitet på 
kursusafdelingen næsten på niveau u med budgettet, idet taxameter- og andre 
tilskud er lidt højere end budgetteret. Den samlede omsætning lander på godt kr. 
15,1 mio.   

Omkostninger:  

Personale: 

Omkostningerne følger forventningerne og aktivitetsniveauet. De samlede 
personaleomkostninger for 1. halvår beregnet til kr. 10,2 mio., svarende til en 
lønprocent på ca. 68 % af omsætningen.    

Øvrige omkostninger: 

Det øvrige omkostningsposter var samlet set for 1. halvår på kr. 3,3 mio., hvilket er 
ca. 114.000 højere end budgetteret.  

Ser man på de andre enkelte poster er der flere små afvigelser i begge retninger. 
Af større afvigelser kan nævnes: 

”husleje mm.” -135.000 – skyldes primært, at vi ikke har haft kursusaktivitet som 
med huslejeudgifter.  
”Underholdn. & kult. Arrangementer” + kr. 60.000 – skolen har prioriteret 
arrangementer for eleverne efter Covid-19, men den største del af afvigelsen ca. 
50.000 er udgiftsneutral for skole, idet de vedrører Projekter og derfor er dækket 
af en indtægt.  
”Reparation og vedligeholdelse” + kr. 223.000 – bl.a. udgifter i forbindelse med 
opførelsen af padelbanen. 
”Arb. Bidr. Ejend. Skat og afgift” + kr. 118.000 – Copydan-afgift modtaget marts. 
”energi” + 55.000 – skyldes prisen på især el. Post som har vores bevågenhed.  
”Køb af IT-tjenesteydelser” – kr. 52.000 – lange leveringstider. 



”konsulenter” - kr. 264.000 – skyldes at vi ikke har afregnet vores partnerskole – 
udbetaling til partnerskolerne ville dog blive udlignet med en tilsvarende indtægt, 
således at resultatet ikke påvirkes. 
”Småanskaffelse” + kr. 46.000 – lidt ekstra indkøb af bl.a. møbler.  
 

Resultat: 

Et resultat på kr. 1,16 mio. for de første 6 måneder vidner igen om et stabilt år for 
Tønder Handelsskole.    

Vi er godt i gang med 2. halvår 2022, heldigvis har covid-19 ikke spillet den store 
rolle i vores dagligdag her i 2022. Optaget på dagskolen har være lidt bedre en 
forventet, således at vi er startet op med følgende nye klasser:  4 hhx-klasser, 1 
EUD GF1-klasse og 1 EUX-klasse. Desværre er vi lidt udfordret at det meget lille 
optag på htx.   

Kursusafdelingen har det forsat svært, så vi forventer at aktivitetsniveauet er en 
del under budget.  Vores projektaktiviteter er igen i år en stor del af vores hverdag. 
Vi er pt. værtskole for 3 regionale projekter og er i gang med ansøgningen til 
endnu et projekt her i efteråret.  

Økonomisk set er skolen fortsat godt polstret og forventningerne til 2022 er, at vi 
holder budget 2022.  

 

Der har i perioden ikke være store uforudsete udgifter.   

 

AP/august 2022 

 

Referat og 
kommentarer 

Budgetopfølgning godkendt 

TO-DO  
 
 
 
13. Kvalitetsstrategi 
Formål/mål  Bestyrelsen får gennemgået og godkender den opdaterede kvalitetsstrategi. 
Ansvarlig/minutter CE / 10 min. 
Bilag Bilag 13.1 – Kvalitetsstrategi 

Bilag 13.2 – Selvevaluering og opfølgningsplan 2022 
Sagsfremstilling Opsummering fra indsatserne sidste skoleår, og bilag 13.1 er oplæg til dette 

skoleårs kvalitetsstrategi. 



Det indstilles, at bestyrelsen godkender den opdaterede kvalitetsstrategi. 
Referat og 
kommentarer 

Ark 3, hovedindsatsområder:  
 
Mål 1: Elever skal blive så dygtige som de kan. Andelen af vores elever som 
tager en EUX er stigende.  
 
Ved tilsyn bliver bestyrelsen underretning. 
 
Elevtrivselsundersøgelsen ligger på gennemsnittet af resultaterne fra 
Synergiskolerne, og i den høje ende ift. landsgennemsnittet.  
 
Bestyrelsen godkender 

TO-DO  
 
 
14. Udbud for kommende skoleår 
Formål/mål Bestyrelsen får gennemgået og godkender skolens udbud for kommende år. 

Bilag Bilag 14.1 – Skolens udbud 
Ansvarlig/minutter CE / 5 min. 
Sagsfremstilling Det indstilles at bestyrelsen godkender skolens udbud. 

Referat Bestyrelsen godkender udbud.  
TO-DO  
 
 
15. Bestyrelsens indsatser for skoleåret 
Formål/mål Vedtagelse af opgaveindhold for direktørens bonusramme 

Bilag Ingen 
Ansvarlig/minutter PN / 10 min. 
Sagsfremstilling Bestyrelsen skal årligt vedtage direktørens indsatsfokus, ud over den normale 

drift på skolen.  
For indeværende skoleår indstilles, at følgende indsatser får særlig 
opmærksomhed: 
 

• Fortløbende arbejde med Turismekoordinator 
• Følge op på byggerierne af Campus Kollegiet, Amfibanen samt Multihallen 
• Arbejde med muligheden for gennemførsel af fag på fremmedsprog 

Referat Ingen indsigelser. 
 
Bestyrelsen godkender.  

TO-DO  
 
 
16. Emner til næste bestyrelsesmøde  
Formål/mål Fastlæggelse af emne til kommende bestyrelsesmøde 

Bilag Ingen 
Ansvarlig/minutter PN / 5 min. 



Sagsfremstilling Emne til kommende bestyrelsesmøde fastlægges. 
Ifølge bestyrelsens årshjul er følgende fast på dagsordenen for mødet: 
 

• Budget for kommende år 
• Klassekvotient for 1. år 
• Klasseloft 
• Bestyrelseshonorar 
• Budgetopfølgning 

Referat  
TO-DO  
 

17. Eventuelt 
Formål/mål Afklaring af spørgsmål og opkomne punkter/emner under mødet. 

Bilag Ingen 
Ansvarlig/minutter PN / 5 min. 
Sagsfremstilling  

Referat  
TO-DO  
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